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CCoommeennttaarriiuu  rreeaalliizzaatt  ddee  ppaassttoorruull  AAlleejjaannddrroo  BBuulllloonn  

SSTTUUDDIIUULL  66  

FFEEMMEEIILLEE  IINN  EEVVAANNGGHHEELLIIAA  DDUUPPAA  LLUUCCAA  

   Buna dragul meu! 

 Din anumite puncte de vedere Luca este un evanghelist interesant, si anume este cel care 

relationeaza cel mai mult ucenicia cu apostolia. Pentru Luca nu este suficient sa il urmezi pe 

Isus, este necesar chiar mai mult, a iesi si a proclama Evanghelia. De asemenea tot el este cel 

care prezinta cele mai multe momente petrecute de Isus in sabat. Dupa cum am mai spus, 

mesajul sau este unul foarte puternic datorita faptului ca erau un convertit la crestinism, un 

exemplu este sabatul, pe care el il sustine cu putere si aceasta in ciuda faptul ca el nu era evreu. 

De asemenea vedem cum el prezinta importanta pe care Isus a dat-o femeilor prin faptul ca au 

tratat lucrarea Lui cu mare seriozitate. Ceea ce El a facut in favoarea femeilor insa nu era asa de 

usor dupa cum ar parea, mai ales ca El a trait intr-un timp in care multi iudei nu dadeau prea 

mare importanta femeilor, asa ca existau voci care spuneau ca ce bine ca nu s-au nascut ca sclavi, 

straini sau femei. Dar Luca in mod intentionat il vedem prezentand incidente si momente care 

arata care era atitudinea lui Isus fata de femei. 

 O prima istorie este cea a lui Elisabeta care o vedem reactionand in fata verisoarei sale 

Maria mama lui Isus. Amandoua erau insarcinate cand Maria a vizitat pe Elisabeta. Cand Maria 

s-a apropiat, vazand ca propiul copil la vederea Mariei i-a saltat in pantece, a inteles ca Maria 

purta in pantece pe chiar Mantuitorul lumii. La randul ei Maria isi manifesta totala incredere ca 

acest fapt este pura realitate. Ce interesant, intr-un cadru in care toti asteptau pe Mesia, nimeni 

nu a recunoscut nimic, in schimb aceste doua femei care nu aveau nici un renume iatale 

increzatoare intr-un Mesia real care avea sa vina. Aici iese in evidenta spiritualitatea acestora, 

capacitatea de a vedea prin credinta ceea ce ochii fizici nu erau in stare sa vada. Dar minunat este 

faptul ca aceste femei nu sunt unice, pentru ca mai exista o femeie vaduva care se numea Ana, 

prorocita de 84 de ani care vazand pe micul Isus adus la Templu recunoscu in El ca Mesia cel 

asteptat. Luca 2,38: 

 38
A venit şi ea în acelaşi ceas, şi a început să laude pe Dumnezeu, şi să vorbească despre Isus 

tuturor celor ce aşteptau mântuirea Ierusalimului. 

 Aceasta ultima fraza a multumit lui Dumnezeu si impartasi cu  altii care alteptau pe 

Mantuitorul despre Copilul Isus. Aceasta ultima fraza, ne arata figura lui Ana ca si prima 

evanghelista, o femeie care predica Evanghelia, care anunta pe Isus ca si Salvator al lumii. 

Multumim lui Dumnezeu ca astazi de asemenea exista femei evangheliste si aceasta in ciuda 

problemelor pe care ele le intamplina in drumul lor. 

 

 In partea a doua a acestui studiu vom studia despre doua invieri realizate de Isus iar 

puterea lui Isus se manifesta in dreptul a doua femei, vaduva din Nain si fiica lui Iair. Incepem 

cu primul caz. Isus in compania ucenicilor si unei multimi de oameni se indrepta catre un mic sat 

numit Nain, sat situat a cca 35 km sud de Capernaum, aproape de extremitatea sudica a Galileii, 

la limita cu Samaria. Era un drum destul de lung. Cand a ajuns la portile cetatii tocmai iesea un 

cortegiu funerar. Mortul era un copil, singur fiu al unei femei vaduve. Interesant de observat 

afectiunea de care se bucura aceasta in comunitatea intreaga, pentru ca o vedem acompaniata de 

un grup de oameni. Isus vazand pe aceasta plangand i-a fost mila de ea si a inceput sa o 
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incurajeze: “Nu plange” – i-a spus, iar apoi si-a indreptat atentia sa catre copilul mort, nu atat de 

mult pentru mortul in sine ci mai ales pentru vaduva. El nu dorea sa ii adreseze numai niste 

simple cuvinte pasagere, asa ca s-a apropiat, a atins corpul copilului, iar acest fapt era 

suprinzator avand in vedere ca nimeni de exemplu dintre preoti nu ar fi facut-o datorita curatiei 

ceremoniale care ar fi fost manjita la atingerea cu un mort. Cei care duceau sicriul s-au oprit, iar 

Isus uitandu-se la mort i-a spus: “Tinere, scoala-te iti poruncesc!”. Iata o porunca care nu i-a 

lasat alternative, asa ca mortul a inviat, s-a ridicat si primul lucru pe care l-a facut a inceput sa 

vorbeasca, era constient. Atunci Isus l-a incredintat mamei, a facut aceasta minune pentru a ajuta 

pe aceasta saraca femeie vaduva singura si in punctul sa piarda unica fiinta draga ce ii mai 

ramasese. Oamenii din jur au reactionat ambiguu, unii au reactionat cu frica in fata unei puteri 

necunoscute, iar altii au tresaltat de bucurie laudand pe Dumnezeu. Aceasta minune nu era una 

obisnuita, se puteau astepta cu toti orice altceva, dar a invia un mort numai Mesia putea sa o 

faca, asa ca au inceput sa spuna ca “un mare profet a venit printre noi”. Profeti ca si Moise pe 

care toti il asteptau, Mesia Dumnezeu a vizitat Israelul pentru a ajuta poporul Sau. Cel care 

trebuia sa vina era deja printre ei, iar multi dintre ei nu isi dadeau seama.  

 Vestea s-a imprastiat prin toata Iudeea si natiunile vecine, aceasta veste buna trebuia sa 

fie cunoscuta de toti, Isus era Fiul lui Dumnezeu care a venit pe pamant. Aceasta veste continua 

sa fie o buna veste si astazi pentru ca El de asemenea este dispus sa salveze pe toti care sunt 

dispusi sa accepte lucrarea Sa mantuitoare.  

 

 Sa trecem la a doua istorie si anume la fiica lui Iair unde gasim o fata moarta, o posibila 

viitoare femeie. Iair era un fruntas al Sinagogii, un invatator al Legii, un bun cunoscator al teoriei 

dar nu si de Dumnezeu. Pentru a cunoaste teoria nu este necesar sa cunosti puterea, si aceasta se 

poate vedea ca aceasta putere s-a manifestat printr-o fetita. Luca prezinta doua incidente 

petrecute cu femei nu pe degeaba, ci pentru a arata valoarea pe care Isus o dadea acestor femei. 

De ce? Pentru ca israelitii in general neglijau femeile, barbatii nu erau constienti de adevarata 

valoare a acestora. El a venit pe pamant ca sa le inapoieze dignitatea si valoarea pe care pacatul i 

le-a luat. Avand in vedere ca femeia a fost considerata principala vinovata a intrarii pacatului cu 

trecerea timpului, din generatie in generatie aceasta idee s-a transmis punand in umbra locul 

femeii in familie, biserica si societate, pe zi ce trece tot mai mult, pana cand Isus a venit si a 

restabilit locul si valoarea atribuita de El in Eden.  

 

 In capitolul 7 din Luca unde este prezentata istoria invierii fiului vaduvei din Nain, 

incepand cu versetul 36 gasim si femeia care a spalat  cu mir picioarele Domnului Hristos. 

Aceasta este partea a treia a studiului. Biblia nu mentioneaza numele aceste femei, dar Spiritul 

Profetic o identifica cu Maria Magdalena. Luca spune numa ca era o femeie pacatoasa, atat de 

pacatoasa incat fariseii reuniti in casa lui Simon credeau ca ea nu era demna de a face lui Isus 

ceea ce facea. Ea spala picioarele lui Isus cu lacrimile ei si mir, iar apoi le-a sters cu parul ei. 

Aceasta era o atitudine de multumire. Trecutul ii fusese trist pana ce l-a cunoscut pe Isus, dar 

odata cunoscandu-L, greutatea vinei purtate a disparut iar locul a fost luat de pace sufleteasca. 

Dar dupa cum bine stii, societatea este ipocrita, si nu ma refer la cei din afara ci chiar la cei 

dinautru. Simon care a organizat banchetul era unul dintre vinovatii situatiei ei, dar ca si cum nu 

s-ar fi intamplat nimic, impreuna cu Iuda a fost printre primii care au criticat-o. Dar multumim 

lui Dumnezeu ca Isus nu lucreaza ca si fiintele umane. Cat de usor ar fi putut sa dezvaluie 

pacatul lui Simon in public, dar nu a facut-o, nu l-a facut de rusine  aratandu-l ca principal 
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vinovat al caderii in pacat a Mariei. Nu, Isus nu a facut altceva decat sa il determine pe Simon sa 

gandeasca la el in loc de a judeca pe femeie.  

 

 In urmatorul capitol gasim istoria femeii bolnave de 12 ani de scurgere de sange. In teorie 

aceasta femeie era o femeie necurata iar conform legii nu se putea apropia de nici un barbat. Dar 

ea a facut-o, s-a apropiat de Isus si i-a atins hainele iar chiar in acel moment scurgerea s-a oprit si 

a fost vindecata. In ambele cazuri, a femeii pacatoase si a femeii bolnave de scurgere Isus le-a 

spus “du-te in pace, credinta ta te-a mantuit”. Femei ale credintei, femei care in ciuda 

circumstantelor dificile impuse de societate au crezut in Isus si au fost eliberate de problema lor, 

iar Luca relateaza toate acestea pentru a da importanta femeii.  

 Lucrarea Domnului Isus nu a fost sprijita numai de oameni, ci si femeile au avut o 

participare activa in lucrarea Sa. Aceasta este partea a patra a studiului. Luca 8,1-3 spune: 
1
Curând după aceea, Isus umbla din cetate în cetate şi din sat în sat şi propovăduia şi vestea 

Evanghelia Împărăţiei lui Dumnezeu. Cei doisprezece erau cu El;  
2
şi mai erau şi nişte femei, care fuseseră tămăduite de duhuri rele şi de boli; Maria, zisă 

Magdalena, din care ieşiseră şapte draci,  
3
Ioana, nevasta lui Cuza, ispravnicul lui Irod, Susana, şi multe altele, care-L ajutau cu ce aveau. 

 Interesant, textele pe care tocmai le-am citit descrie pe Isus cum mergea prin sate si cetati 

alaturi de cei 12, iar pe langa ei gasim si cateva femei din Galileia care merg alaturi de El, invata 

de la El, nu gasim nici o relatare ca ar fi fost respinse de Invatatorul, iar acestea le vedem dispuse 

sa lase totul pentru Isus. Multe dintre aceste femei au fost eliberate de duhuri rele si vindecate 

din bolile lor, toate acestea rascumparate de Isus din pacat, iar acum le vedem ca si martori ai 

bunei Sale lucrari. Intre ele o gasim si pe Maria Magdalena care a fost eliberata de 7 demoni, ea 

fiind si singura care l-a urmat pe Isus pana la sfarsit, chiar mai mult a fost printre primele care au 

anuntat invierea Domnului. In ea gasim un exemplu de ucenica credincioasa si statornica. De 

asemenea o mai putem evidentia si pe Ioana sotia lui Cuza inalt functionar al lui Irod, femeie de 

buna pozitie sociala si economica, iar prin aceasta vedem cum Isus a avut acces chiar si la 

sectoarele inaltei societati ale timpului. Se deduce ca sotul acestei femei il cunostea si era unul 

dintre admiratorii Sai. O alta ucenica este Susana, singura data cand este mentionata este numai 

in aceasta parte a evangheliei si nu se cunoaste mai multe detalii despre ea. Un amanunt care 

atrage atentia este faptul ca multe dintre ele sprijineau pe Isus cu bunurile si banii lor avand un 

bun nivel economico si social. Oare ce le determina sa se comporte asa ? Ce primeau ele oare in 

loc? Nimic mai mult decat recunostinta si bucuria participarii in lucrarea Sa minunata si pentru 

ca au fost rascumparate din pacat.  

 

 Ultimile doua cazuri de femei prezentate de Luca. Prima este cea a femeii insistente 

prezentata in Luca 18 si a femeii vaduve care a dat ca dar la Templu tot ce avea prezentata in 

capitolul 21. Ambele vaduve, amandoua in nevoie, prima avea nevoie de dreptate iar a doua 

nevoie de bani dar care da tot ce are. Ambele sunt corecte in atitudinile lor. Prima reclama 

dreptul sau unui judecator nedrept, zi dupa zi pana cand judecatorul ii raspunde pozitiv pana la 

urma obosit fiind de atatea cereri. Iar Isus spune ca daca acest judecator nedrept ii face dreptate  

acestei vaduve  cu cat mai mult Dumnezeu va raspunde celor ce ii cer cu sinceritate. Oare in 

aceasta parabola, de ce Isus foloseste imaginea unei femei si nu a unui barbat? Poate pentru ca 

credinta femeii este mai persistenta. Am auzit istorii de tati care s-au rugat pentru copii lor ani la 

randul iar la un moment dat au obosit rugandu-se, dar niciodata nu am auzit vre-o istorie care sa 
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spuna ca a existat vre-o femei care sa oboseasca in cerinte la adresa lui Dumnezeu. Da prietene, 

femeia este extraordinara prin dragostea sa si slujirea sa catre Dumnezeu. Barbatii pot si ei sa fie 

la fel. Daca ei pot sa serveasca lui Dumnezeu de ce nu ar putea si femeile? 

 In cazul femeii care a dat tot ce a avut, Isus vrea da ne dea alta lectie. Putin si de calitate 

inaintea lui Dumnezeu reprezinta mult si valoros, “va asigur ca aceasta vaduva saraca a dat mai 

mult decat toti ceilalti”. Ei au dat daruri din ceea ce le ramase, dar ea a dat tot ce avea. Isus nu 

critica pe cei bogati ci lauda pe vaduva saraca, iar Isus vrea sa scoata in evidenta importanta 

darului mic, dar dat cu sacrificii. Din acel moment inainte am invatat cu totii ca trebuie sa 

apeciem toate darurile bogatilor sau saracilor, mult sau putin. 

 Am invatat lectii minunate din partea femeilor in acest studiu, iar Luca le-a scris tocmai 

pentru a ne da seama de importanta pe care o a au femeile in viata bisericii.  
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